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d’ocupació i quines mesures s’estan adoptant per al seu 
desenvolupament . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Víctor Garcia .

Conseller, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyor president .

Senyor diputat .

Senyories .

Política de baix cap a dalt . Política participativa . Política en 
què, en la participació de tots i cadascun dels agents que 
coneixen la realitat territorial, podem fer la vertebració del 
nostre territori, podem cosir el nostre territori .

Aleshores, he de dir-li que la valoració és positivíssima, 
encara que estem d’eixa manera molt incipient encara en 
el projecte que hem anomenat Avalem Territori . Dir-li que 
el programa Avalem Territori és el pla que integra totes 
les actuacions específiques, el desplegament de les quals 
es produeix en el territori a través dels agents i instituci-
ons implicades en el desenvolupament local . I, li reitere, este 
Consell aposta clarament pel local, pel municipalisme .

Fruit del compromís del Consell amb els acords territorials, 
des del Servof, en 2016, es va llançar l’Ordre 12/2016, de 29 
de juliol, que té per objecte establir les bases reguladores que 
han de regir la concessió de subvencions destinades a fomen-
tar els acords territorials en matèria d’ocupació i desenvolu-
pament local sostenible en l’àmbit del nostre territori .

Aquesta ordre va ser desenvolupada mitjançant la resolu-
ció de 13 d’octubre de 2016, per la qual es van convocar les 
ajudes, amb un import global màxim de 3 .307 .000 euros, 
destinades a l’execució dels programes de diagnòstic del 
territori i de projectes experimentals .

Per una part, el programa de diagnòstic del territori és un 
programa de subvencions destinat a la promoció de la realit-
zació d’estudis o diagnòstics que permeten tenir un millor 
coneixement de la realitat socioeconòmica d’un àmbit terri-
torial, amb la finalitat d’utilitzar aquesta informació per al 
disseny i aplicació de les polítiques d’ocupació, açò és: per 
a l’elaboració de plans estratègics d’actuació territorial en 
matèria d’ocupació . En aquest programa s’han concedit 23 
sol·licituds, per un import de mig milió d’euros . És a dir, conei-
xement, rigor, per a evitar l’arbitrarietat .

Per l’altra, el programa de projectes experimentals té per 
objecte fomentar projectes de caràcter innovador o expe-
rimental en l’àmbit de l’ocupació, l’emprenedoria i l’econo-
mia social i el desenvolupament local, a l’hora que han de ser 
coherents amb el diagnòstic previ del territori i sustentar-se, 

així mateix, en una estratègia prèviament consensuada amb 
els actors clau del corresponent àmbit territorial . En aquest 
programa s’han concedit 16 sol·licituds, per un import de més 
de dos milions huit-cents mil euros .

També formant part de l’Avalem Territori, i al llarg de 2016, 
hem desenvolupat altres actuacions, com el programa d’inici-
ativa social, que afavoreix la contractació de persones atura-
des pertanyents a col·lectius vulnerables o de difícil inserció 
laboral . Hem arribat a 475 municipis, amb 23 milions d’euros .

Així com la contractació i manteniment d’agents d’ocupació 
de desenvolupament local . En 2016 va afectar a un total de 
192 municipis, amb 232 ADL mantinguts, per un import de 
3 .250 .000 euros .

I el programa de contractació va afectar un total de 51 munici-
pis, amb 57 ADL contractats, per un import de 375 .000 euros .

Puc assegurar-li que els acords territorials són un pilar fona-
mental en les polítiques actives d’ocupació, perquè connec-
ten amb les necessitats reals de les persones i de les empre-
ses, a l’hora que integren els agents territorials i sectorials, 
fent política de baix cap a dalt per a diagnosticar les necessi-
tats en matèria d’ocupació de manera territorialitzada .

Dir-li que, per a 2017, s’ha dotat la línia d’ocupació social i 
desenvolupament territorial amb més de dènou milions d’eu-
ros, el que permetrà secundar les agències de desenvolupa-
ment local, recolzar el programa d’acords territorials i conti-
nuar amb els programes d’iniciativa social .

I també cal destacar una línia de 300 .000 euros per al disseny 
i l’aplicació d’una metodologia multidisciplinari, des de la 
perspectiva del desenvolupament territorial en l’ocupació, en 
col·laboració amb les universitats públiques, i que ens ajuden 
al desplegament d’Avalem Territori .

Per tant, i per acabar, puc dir-li que la valoració dels acords, i 
ho torne a repetir, els acords territorials d’ocupació, és molt 
positiva, malgrat trobar-nos encara en una etapa inicial .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

A continuació, passem a la pregunta que formula la il·lustre 
diputada Teresa García al conseller d’economia sostenible .

La senyora García Muñoz:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyor conseller, fa ja algun temps que la relació entre els i les 
consumidores d’energia elèctrica i l’oligopoli de l’energia de l’estat 
espanyol és, com a mínim, tensa . Aquests últims dies hem arribat 
a màxims històrics de cabreig . De cabreig, perquè mentre vivíem 
una ona de fred extrema, resulta que el preu de l’energia ha batut 
rècords, fins a arribar als cent euros per megawatt/hora.
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I tot açò en un context de crisi i de pobresa energètica, en 
la qual milers de famílies tenen la llum tallada, i en la qual 
malauradament arriben a produir-se la mort de persones 
per no tindre accés a la llum . Cabreja també que el govern 
busque excuses i justificacions en el mal temps, a causa de 
la pujada de la llum, com ha dit el ministre Nadal, en volta de 
corregir les seues polítiques i la mala regulació del sector, 
que any rere any acumula beneficis milionaris.

Una altra notícia que ha aparegut recentment és que els 
autoconsumidors de l’energia fotovoltaica hauran de pagar 
de forma retroactiva l’impost al sol que fins ara no s’ha-
via cobrat perquè faltava el reglament que desenvolupava 
aquesta normativa . Un govern, el del Partit Popular, que des 
que va arribar a retallat i ha castigat les renovables, arruïnant 
tot un sector i milers de xicotets inversors i famílies .

Es calcula que unes trenta-cinc mil persones van dedicar els 
seus estalvis i es van endeutar en plaques fotovoltaiques que 
tenien el recolzament i la garantia de l’administració central . I 
que després aquest recolzament i aquestes garanties no sols 
no van desaparéixer, sinó que a més es varen convertir en 
impostos i un major nivell (inintel·ligible) . . .

El New York Times ens qualifica, en un reportatge de 2014, 
qualifica el govern espanyol com a escandalosa la política 
d’intentar retallar les ajudes d’energia solar amb efectes 
retroactius . Perquè el govern del senyor Rajoy ha fulminat 
un sector que tenia un potencial enorme en termes de crea-
ció d’ocupació de qualitat i que és clau per a un desenvolupa-
ment sostenible .

I el dany que el PP ha creat en el sector va a ser molt difí-
cil de reparar, perquè ha desincentivat la iniciativa empre-
sarial i la mateixa innovació lligada a les energies renova-
bles . Molt ha de canviar aquest govern per a recuperar la 
senda de la sostenible que, a més a més, marquen els nostres 
compromisos internacionals, perquè l’Agència Europea del 
Medi Ambient ja ha dit que creu molt improbable que l’es-
tat complixca amb l’objectiu vinculant d’un 20% d’energia de 
fons netes en l’any 2020 .

D’altra banda –veiem la premsa–, veiem altres països euro-
peus amb notícies esperançadores que encara ens deprimi-
xen més . Nou països d’Europa ja han superat el seu objec-
tiu de renovables . Holanda és el primer país del món amb 
trens cent per cent abastits amb energia eòlica . Costa Rica 
acumula 271 dies de producció elèctrica cent per cent reno-
vable en 2016 .

I ací qui funciona són els ajuntaments i les administracions 
locals, no l’estat, on més de 700 ajuntaments, principalment 
a Catalunya, contracten electricitat cent per cent renova-
ble per a donar servei a dotze milions de ciutadans i ciutada-
nes . Per tot això, volem saber quines són les accions que està 
duent a terme aquest Consell per a promoure l’autoconsum i 
les energies renovables . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyora García .

Senyor conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora diputada, senyories .

Sé que ho sap, però li ho repetixc: ha de tenir molt clar que 
la política energètica del Consell en el camí d’abastar un nou 
model energètic, sostenible, està assentada en tres pilars 
fonamentals que són l’estalvi i eficiència energètica, com 
també el suport a l’autoconsum i aposta per les energies 
renovables .

En aquest sentit, he de dir-li que estem treballant i ja tenim 
un esborrany del pla energètic de la Comunitat Valenciana 
2020, que constituïx una eina estratègica per a la reorienta-
ció de la política energètica, la lluita contra el canvi climàtic i 
l’evolució cap a una economia competitiva i sostenible . Una 
de les bases d’aquest programa és el pla de foment d’auto-
consum, en el qual cal destacar les següents actuacions .

Hem incorporat deduccions fiscals en l’IRPF per a aquelles 
persones que compten amb instal·lacions domèstiques d’au-
toconsum . Aquesta deducció serà d’un 20% de les inversi-
ons realitzades, amb una base màxima de 8 .000 euros/any . 
Dir-li que som la comunitat autònoma que compta amb un 
millor incentiu fiscal per al desenvolupament d’aquest tipus 
d’instal·lacions .

Dir-li, encara que crec que també ho sap i ho saben les senyo-
ries, que esta mesura ja està en vigor, perquè es va aprovar 
en la llei de mesures per al 2017 .

Una segona actuació, que també estem treballant i que en 
este primer trimestre vorà la llum, és la línia de finançament 
bonificada per a les empreses. En el pressupost de 2017 s’ha 
programat una línia de finançament (inintel·ligible)  . . . desti-
nat a les empreses que opten per esta modalitat de produc-
ció, dotada amb 2,4 milions d’euros, ampliable, que perme-
trà finançar instal·lacions a través de crèdits bonificats al 0% 
cent d’interés i amb períodes de retorn adaptats als estalvis 
econòmics generats per les mateixes inversions .

Una tercera actuació que estem duent endavant, respecte 
a les instal·lacions d’autoconsum, és en els edificis de La 
Generalitat . Nosaltres hem de donar també exemple perquè 
els particulars facen ús també de l’autoconsum . Per acord del 
Consell de 16 de desembre de 2016, es va aprovar el pla d’es-
talvi i eficiència energètica, foment de les energies renova-
bles i autoconsum en els edificis, infraestructures i equipa-
ments del sector públic de La Generalitat .

A hores d’ara, es troba en fase de tramitació avançada la instal-
lació fotovoltaica sobre el terrat de la torre 1 de la ciutat admi-
nistrativa Nou d’Octubre, de l’Invassat, i a més a més hem 
engegat 26 auditories en instituts d’ensenyament secundari .
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Com a quarta actuació, estem ultimant la plataforma web 
per a la promoció i difusió de l’autoconsum en tots els sectors 
econòmics i productius del nostre territori . He de dir-li que el 
govern ha implementat eixa por en la ciutadania, i hem d’in-
formar clarament que han de tirar endavant i democratitzar 
molt més l’energia .

Que a més, inclourà una guia pràctica de dimensionament 
d’instal·lacions d’autoconsum, destinada a projectistes i 
instal·ladors . La presentació pública d’aquesta plataforma 
està prevista per a febrer, és a dir, prompte, i la guia tècnica 
per a març del 2017 .

Pel que fa a energies renovables, les accions que estem duent 
a terme són actuacions de suport a les energies renovables 
d’ús tèrmics i biocarburants . Per al 2017 tenim el programa 
d’ajudes en matèria d’energies renovables i biocarburants, 
amb el fi d’impulsar les actuacions encaminades a l’explota-
ció dels recursos energètics renovables i fomentar l’ús dels 
biocarburants al nostre territori, afavorint així la utilització 
d’aquestes fonts d’energia, en detriment de l’ús de combusti-
bles contaminants .

Com a exemples d’instal·lacions, els puc posar plantes de 
producció de pellets, instal·lacions de biomassa, com també 
d’energia solar i geotèrmica . I altres actuacions de suport 
a les energies renovables d’ús elèctric, aïllades de la xarxa, 
com instal·lacions per a la generació d’energia elèctrica, a 
partir de la radiació solar, a través de mòduls fotovoltaics o a 
partir de l’energia del vent, mitjançant aerogeneradors, per a 
consum aïllat de la xarxa elèctrica de distribució . Totes dues 
línies, amb una dotació d’un milió i mig d’euros per al 2017 .

Dir-li que el Consell té clar des del primer moment . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .que per a guanyar en economia, en medi ambient i social-
ment, el camí són les energies renovables i la democratitza-
ció de l’energia .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

A continuació, pregunta número 665, que formularà el dipu-
tat Antonio Joaquín Woodward, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos al Consell, «sobre el personal de limpieza de los 
centros de formación del Servef» .

Un segundo, señor Woodward, que le ponga el tiempo . 
Cuando quiera .

El senyor Woodward Poch:

Sí, buenas tardes, señor conseller .

Mire, el 2 de diciembre recibo un escrito en el que me indica: 
«¿Puede haber más injusticia para unas trabajadoras que lo 
único que han hecho es trabajar y confiar que el Servef vela-
ría por ellas?» . Solicita, y le leo el escrito: «Necesito su ayuda 
para que traslade nuestra demanda y pidan explicaciones 
oportunas al conseller en las Cortes, y haga visible y pública 
la grave situación laboral de injusticia e indefensión en la que 
nos encontramos por un incumplimiento legal del contrato 
por la empresa .»

Me viene a la cabeza en estos momentos el pacto del botà-
nic que incide en el rescate a personas, velar por el bien y 
derecho de los trabajadores y luchar contra las injusticias 
y abusos . La trabajadora Mercedes Guardia Fuerte, en el 
centro del Servef de formación de Elda le manda unas cartas 
de denuncia a la atención de usted, a la atención del director 
del Servef, al director general de planificación, a la directora 
María Hernández, que me imagino que han recibido .

Pero le voy a leer un pequeño extracto: «Denunciamos que 
durante estos ocho meses de impagos e incumplimientos del 
contrato por parte de Unilimp, el Servef no haya sido respon-
sable ni consecuente con el problema generado que ha afec-
tado directa y dramáticamente a las diecisiete trabajadoras 
y sus familias . Solicitamos a los responsables de la organiza-
ción del Servef que tomen las medidas necesarias para que se 
revierta esta injusta y lamentable situación .»

Y nuestra pregunta es; ¿qué soluciones ha dado el Servef 
para corregir la situación de las trabajadoras de la limpieza 
de los centros de formación del Servef de la provincia de 
Alicante, en lo referente a los continuos impagos de sus 
nóminas y la incorporación de nuevas trabajadoras en su 
lugar por parte de la nueva adjudicataria, al no poder asumir 
la deuda?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Woodward .

Senyor conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor diputat, senyories .

Dir-li que en la licitació del servei de neteja dels centres de 
formació del Servof en la província d’Alacant per al període 1 
novembre 2016 al 31 d’octubre 2018, com vosté ja molt bé 
ha dit, no va resultar adjudicatària l’anterior empresa pres-
tadora del servei, Unilimp, sent adjudicat aquest a l’empresa 
STV Gestió, SL .


